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Pues, a continuación, para concluir su comparecencia tiene 
la palabra la señora Oltra .

Cuando quiera .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Gràcies, senyora presidenta .

Gràcies a les seues intervencions .

Jo no sé . . ., intentaré explicar-me millor, senyora Turiel .

Anem a vore, vosté quan parla de maquinària que no arriba, 
no sé exactament a què s’està referint. Jo no sé si vosté sap 
com funcionen els serveis socials, com funciona el sistema 
públic valencià de serveis socials . Quan vosté parla del sector 
públic instrumental, jo no sé si sap el que és l’IVASS . ¿Vosté 
sap el que és l’IVASS, l’Institut Valencià d’Atenció Social-
Sanitària? Això és el sector públic instrumental, senyora Turiel, 
que esta setmana, per cert, n’hi haurà una nova residència per 
a persones amb trastorn mental greu a Alcoi, oberta, gràcies a 
la pujada i el creixement del sector públic instrumental . Quan 
vostés parlen del sector públic instrumental, de què creuen 
que estan parlant en esta conselleria? Vosté pensa que la gent 
que anirà a eixe centre per a persones amb trastorn mental 
greu no els arriben les polítiques dels serveis socials? O no els 
ha d’arribar? No sé, al que s’està referint.

Quan li estic diguent que el 97 % del pressupost de renda 
valenciana d’inclusió d’enguany està ja compromés i el 83 % 
executat, ¿vosté creu que eixos diners no arriben a les famí-
lies valencianes? A les famílies valencianes i a l’economia valen-
cià perquè, com els he explicat en la primera intervenció, estes 
persones no se’n porten els diners a Panamà, se’ls gasten en la 
fruiteria de baix, en la papereria o en la perruqueria. Val?

Aleshores, eixes són les polítiques socials. ¿O vosté pensa 
que quan arriba a una plaça de centre de dia, una persona 
en situació de dependència, o la prestació vinculada, de 
garantia, això no arriba a la gent? A què es referix quan diu 
«maquinària i que no arriba a la gent»? Jo estic segura que 
ha de conéixer vosté gent, gent normal que té l’ajuda a la 
dependència, que cobren la renda, que té una plaça en un 
centre ocupacional perquè té un cosit germà que té diversi-
tat funcional, qualsevol d’estes qüestions, no?

Quan ha dit allò de l’Institut Valencià de la Joventut, la veritat 
és que no l’he entès . No és que no li conteste per descortesia, 
és que no sé per a vosté qui absorbix què i de quina manera . 
No ho entés . Aleshores, no li puc contestar, sincerament .

Mire, senyora Quiles, plans d’igualtat? Des què està del 
Botànic se n’han visat infinitament més que en l’anterior 
etapa, però estem parlant de visats de plans de igualtat que 
han superat en 100, 200, 300 %, les etapes de l’antic govern. 
Aleshores, no sé d’on s’ha tret vosté que ja no es fan plans 
d’empreses . Jo, vosté, de veres, és com lo dels stands, com lo 
d’Altabix, etcètera .

El tema dels 15 milions que els molesta tant . Bé, és que tenim 
fons de finançament d’altres administracions, del Govern 

d’Espanya entre d’elles. I tenim fons de finançament també 
de fons europeus, pareix que els sàpiga mal que tinguem 
ingressos .

I insistisc en el tema de l’execució. Any 2020, pressupost 
2020, 1 .618 milions; executats, 1 .688 milions . 70 milions 
més, un 104 %. Tenim clar que un 104 % és haver executat 
més del que se tenia pressupostat? Ah! No ho sé! Perquè és 
que a la millor jo no m’explique bé .

I, finalment, per a no deixar de contestar tampoc a la senyora 
Bastidas, a la que li ha interessat del pressupost. Mire, sap 
vosté què? Que igual que setembre no té 31 dies, les seues 
xifres, que vosté llança ací, són igual de veritat que el 31 de 
setembre que ha dit vosté, execució a 31 de setembre . Doncs 
no, ni existeix el 31 de setembre, ni existeix la seua manera de 
fer els comptes. I després ja vosté al de sempre, a fer ací una 
desqualificació ad hominem perquè arguments no en té . I, mire, 
no se poden falsejar les coses, perquè els gerents i directors de 
serveis socials publiquen les coses per escrit. I què diu ací? Gasto 
en servicios sociales por comunidades: Valencia, un 146,54 %, 
diferència del nou al vint, els primers. Sí, sí, però és que... No, no, 
però és que vosté se fa a una xifra, és que vosté falseja les xifres, 
és com això del 31 de setembre . Tot el món hem entés que vosté 
volia dir l’últim dia de setembre, però no existix el 31, setembre 
té 30 dies . I este és el millor pressupost per als valencians i per a 
les valencianes, se posen vostés com se posen .

Moltes gràcies .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Oltra . La despedimos 
agradeciendo la comparecencia .

Y a todos los diputados les volvemos a convocar a las cuatro 
de la tarde para ver al vicepresidente segundo de la cámara .

Muchas gracias .

(Se suspén la reunió a les 14 hores i 17 minuts)

(Es reprén la reunió a les 16 hores i 4 minuts)

Compareixença del vicepresident segon del Consell i conseller 
d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica, senyor Héctor 
Illueca Ballester, per a informar sobre el Projecte de llei de 
pressupostos de la Generalitat per a l’exercici 2022 pel que fa a 
la seua conselleria

La senyora presidenta:

Vamos a continuar con la comisión y la primera comparecen-
cia de la tarde, la tercera el día . En este caso, corresponde al 
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vicepresidente segundo del Consell y conseller de Vivienda 
y Arquitectura Bioclimática, el señor Illueca. Muy buenas 
tardes y bienvenido a esta comisión .

A continuación, comentarles que desde la tribuna se puede 
hablar sin mascarillas, desde los asientos con mascarillas . En 
un primer momento lo que se había comentado en torno a la 
Mesa y con los letrados era la posibilidad de hacer más ágil si 
los diputados lo hacían desde su escaño, pero no hay ningún 
problema si alguien quiere hablar desde el atril sin mascarilla .

Señor Castelló . (Veus) Micro, porfa . Micro .

El senyor Castelló Sáez:

Es que estando el conseller sentado ahí, quitarse la mascari-
lla e ir a la trona es una barbaridad, porque lo tienes detrás 
y le vas a hablar al conseller, que es el que viene a presen-
tar el presupuesto; y hablar desde aquí, sin tener nadie a 
15 metros a la redonda, parece que sea bastante ridículo, 
porque no tienes a nadie y yo creo que nos podemos quitar 
la mascarilla . De hecho, comentaba el letrado antes que 
había hablado con la gente de sanidad y de riesgos y que, 
por lo visto, en la situación que se había dicho que mascarilla 
desde el escaño era pensando en una situación de hemici-
clo lleno, que obviamente no lo es . Lo digo por si podríamos 
el conseller hablar desde ahí sin mascarilla, nosotros desde el 
escaño en mascarilla, y luego mantenerla . Pero, vamos, como 
pueda ser .

La senyora presidenta:

A ver, yo, por mi parte, sigo escrupulosamente lo que desde 
primera hora de la mañana me han comentado . No es una 
decisión mía, personal, que se quiten la mascarilla o no, las 
indicaciones son esas . Si hay algún cambio y se me traslada 
que puede ser de otra manera, no tengo ningún problema . 
Pero esas son las indicaciones desde esta mañana. A partir 
de ahí, no sé si la Mesa, bueno, el vicepresidente no ha 
llegado todavía, pero no sé si queréis que comentemos otra 
cosa, pero esas son las indicaciones que tenemos . (Veus) 
Señor letrado . (Pausa)

Bueno, yo, si queréis, ahora cuando venga el vicepresi-
dente, hacemos un pequeño receso y comentamos los tres 
miembros de la Mesa, porque yo, de forma unilateral, no 
me siento capacitada para cambiar lo que dice la Junta de 
Seguridad .

Después de todo esto, volver a recordar, porque como esta-
mos rotando todos los diputados, que: el señor vicepre-
sidente tendrá 25 minutos en su primera intervención; 6 
minutos después cada uno de los representantes de los 
grupos parlamentarios; 15 minutos de réplica el vicepresi-
dente; 3 de réplica los grupos que lo consideren, y cerrará el 
vicepresidente con 3 minutos finales.

Así que, con esto, señor Illueca, dispone de 25 minutos para 
realizar su intervención .

Cuando usted quiera .

El senyor vicepresident segon del Consell i conseller d’Habi-
tatge i Arquitectura Bioclimàtica:

Gràcies, presidenta .

Senyores i senyors diputats, bona vesprada .

Senyories, comparec avui davant vostés per a presentar-
los les línies que guiaran els pressupostos de l’any 2022 . I 
m’agradaria iniciar la meua intervenció amb una breu reflexió 
sobre els principis generals que els inspiren .

Tota constitució democràtica, i la d’Espanya ho és, sens 
dubte, es basa en el reconeixement de la llibertat del 
ciutadà, però aquesta llibertat amb freqüència queda 
reduïda a no res per a molts si no coexistix amb la igual-
tat material, amb la igualtat de condicions i d’oportunitats 
perquè totes les persones puguen autodeterminar la seua 
existència en la mateixa mesura . Aquesta concepció és un 
reflex fidel del nostre article 9.2 la Constitució, que diu lite-
ralment que: «els poders públics promouran les condicions 
perquè la llibertat i la igualtat dels individus i dels grups en 
què s’integren siguen reals i efectives, i remouran els obsta-
cles que ho impedisquen». Article inspirat en l’article 3 de 
la Constitució italiana de 1947, redactat per Lelio Basso. 
I només és possible remoure els obstacles que dificulten 
i impedixen la llibertat humana garantint els drets socials, 
també el dret a l’habitatge, que és el que avui ens ocupa . 
O, dit d’una altra forma, els poders públics, tots els poders 
públics tenen l’obligació constitucional de promoure la 
vigència efectiva dels drets socials, així com establir la seua 
garantia a través de les lleis, a través de les institucions i 
molt especialment a través dels pressupostos públics .

Senyories, ens precedixen temps de crisi i de decisions difí-
cils marcades per una pandèmia que encara avui ens colpeja . 
Han sigut mals temps per als drets socials, ho saben vostés, 
i precisament això ens vincula encara amb més força amb la 
seva vigència, amb la seva promoció i garantia.

L’any 2022, gràcies a aquests pressupostos de la Generalitat 
Valenciana, serà un any de recuperació inclusiva de la crisi 
que travessem. Per tot açò, el pressupost que els expose a 
continuació és una aposta ferma per la consolidació de les 
polítiques d’habitatge de la Generalitat valenciana que millo-
ren la vida de la gent. Puc afirmar-ho amb claredat per tres 
motius fonamentals, que m’agradaria destacar avui ací.

En primer lloc, per seté any consecutiu, les partides rela-
cionades amb les polítiques d’habitatge experimentaran 
un increment substancial en relació a l’anterior exercici . 
Enguany podem afirmar de nou que la política d’habitatge 
de la Generalitat valenciana comptarà amb un pressupost 
rècord . Concretament enguany la dotació pressupostària 
en matèria d’habitatge serà de 357,6 milions d’euros, un 
augment del 72,5 % respecte al pressupost de l’any anterior.

En segon lloc, les inversions en l’habitatge experimenten un 
augment anual de més del cent per cent, un increment que 
es concentra en línies estratègiques com l’ampliació del parc 
públic .

I, en tercer lloc, aquests comptes inclouen els denominats 
Fons Europeus Next Generation de la Unió Europea, orien-
tats a consolidar les bases de la recuperació econòmica 
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i social del nostre país . En concret, els comptes apro-
vats contemplen 112,8 milions que s’adherixen als objec-
tius contemplats en l’Estratègia de recuperació de la Unió 
Europea .

En definitiva, els pressupostos de la Vicepresidència Segona 
i Conselleria d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica que 
els expose avui en aquesta cambra són l’eina per a esta-
blir uns fonaments ferms per a la recuperació econòmica i 
social de la Comunitat Valenciana, amb l’objectiu d’enfortir el 
nostre sistema públic de protecció social, que ha demostrat 
ser fonamental en els últims mesos, s’ha reforçat el capítol 
d’emergència residencial i funció social. En concret, aquest 
capítol pressupostari experimenta un augment del 24 % 
respecte a l’any anterior .

Respecte de l’altre eix de la recuperació, l’econòmic, resulta 
fonamental la recuperació del rol, del paper dirigent de les 
institucions públiques democràtiques. En aquest sentit, la 
conjuntura actual ens oferix una oportunitat sense prece-
dents per acompanyar el sector de l’edificació en la seua 
transició cap a noves activitats més eficients basades en un 
menor consum de recursos .

Amb la intenció de conjuminar esforços entorn d’aquest 
objectiu, el capítol de qualitat i regeneració urbana 
augmenta la seua dotació pressupostària un 17,4 % en rela-
ció a l’exercici anterior .

Senyories, una vegada resumides les principals caracte-
rístiques que configuren el pressupost de la vicepresidèn-
cia segona, passaré a detallar-los els principals programes 
d’aquest .

Com totes i tots vostés saben, la crisi provocada per la 
pandèmia ha posat el focus en l’evident contradicció que 
existix entre la lògica descarnada del mercat i la dels drets 
universals, com ara és el cas de l’habitatge . Una contradic-
ció que ja abans de la pandèmia colpejava amb força els 
sectors més vulnerables, com per exemple la joventut, i que 
ara, després de la crisi sanitària, està agreujant enormement 
les desigualtats econòmiques de la nostra societat, provo-
cant situacions d’emergència residencial davant les quals és 
imprescindible respondre amb contundència . Per això, per 
atendre i previndre l’emergència residencial, actuarem des 
de dos fons fonamentals.

D’una banda, mesures de caràcter conjuntural que ens 
permeten atendre amb immediatesa els casos d’emergència 
residencial, és a dir, aquelles mesures que pretenen oferir 
una resposta ràpida a les persones amb dificultats per 
pagar el lloguer o que necessiten una alternativa residencial 
davant d’un desnonament .

Dins d’aquest ventall de mesures cal destacar les següents: 
en primer lloc, les ajudes al lloguer, una mesura que, 
després d’anys de recorregut, s’ha consolidat com a una 
política fonamental en favor dels sectors més desfavorits 
de la nostra societat, especialment en el cas de les perso-
nes joves que es troben atrapades en el cep que els obliga 
a triar entre compartir pis, tornar a casa dels pares o deixar-
se més de mig sou pagant un lloguer . El nostre compromís 
amb aquestes persones és ple, amb les persones més afecta-
des per l’emergència residencial . Tant en les anteriors convo-
catòries com en les que es troben actives en l’actualitat, 

hem treballat perquè cap sol·licitud es quede sense atendre 
ampliant la dotació pressupostària quan ha sigut necessari .

En segon lloc, la unitat d’ajuda enfront dels desnonaments, 
creada a principis d’enguany . Aquesta unitat d’atenció a les 
persones afectades per l’emergència residencial ha atés fins 
ara un total de 1 .254 casos .

I, d’altra banda, junt a aquestes mesures que he anomenat 
conjunturals, les mesures de caràcter estructural, orientades 
a revertir la tendència inflacionista del mercat immobiliari. 
Això és polítiques públiques orientades a fer front a les reali-
tats d’emergència d’una forma contundent i amb solucions 
de continuïtat, la majoria d’elles compreses a la Direcció 
General d’Habitatge i Regeneració Urbana, que experi-
menta un increment pressupostari del 16,56 % respecte a 
l’exercici anterior . D’entre totes aquestes mesures estructu-
rals, m’agradaria destacar les següents:

Primer, l’ampliació del parc públic de la Generalitat valen-
ciana, una línia estratègica de gestió de la Vicepresidència 
Segona i Conselleria d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica, 
amb la qual pretenem aixecar els peatges que el mercat 
ha imposat en l’accés a un dret fonamental com és el dret 
a l’habitatge . En concret, el pressupost per a l’exercici de 
2022 contempla: 31 milions d’euros per a l’ampliació del 
parc públic d’habitatge, mitjançant els diferents mecanis-
mes d’adquisició ja articulats, incorporant de nou la línia 
de transferència a l’Entitat Valenciana de Sòl i Habitatge 
que es destinava a la compra d’habitatges de promoció 
pública . Revalidem, per tant, la nostra aposta per l’adquisició 
d’habitatge públic, mitjançant les eines normatives inno-
vadores que hem desenvolupat des de la vicepresidència 
segona, com el tanteig i el retracte . Una aposta que, amb el 
temps, s’ha demostrat com encertada i que, des de l’inici de 
la nostra gestió, senyories, ens ha permés ampliar el parc 
públic amb 506 vivendes, en 67 municipis, per un valor 
de més de més de vint-i-cinc milions d’euros . Un impuls a 
l’ampliació del parc públic que pretenem fer arribar als muni-
cipis mitjançant el pla «Recuperem llars», dotat amb 3,46 
milions d’euros, una quantia quasi sis vegades superior a la 
de l’any anterior, que respon a l’enorme èxit d’aquest .

Els comptes per a 2022 contemplen també la posada en 
marxa del decret d’habitatges buits, que comptarà amb 
la dotació pressupostària necessària per a desenvolu-
par els diferents mecanismes contemplats a la norma, amb 
els quals pretenem abastir tres objectius fonamentals. El 
primer, mobilitzar els habitatges que estiguen desocupats 
durant un llarg període de temps, mitjançant mesures de 
foment, com ara, per exemple, el lloguer solidari. En segon 
lloc, frenar l’especulació; les entitats financeres acumulen 
milers d’habitatges, esperant el moment idoni per a vendre’ls 
al millor preu; l’acumulació d’habitatges va en contra de 
la diversificació del mercat i pot posar en qüestió el dret 
a l’habitatge; com més habitatges estiguen en possessió, 
més control tindran les entitats financeres sobre el preu del 
lloguer. I, tercer objectiu, impulsar mecanismes de foment 
per a aconseguir l’eixida al mercat d’aqueixos habitatges, 
amb preus assequibles per a les famílies.

I, finalment, l’aportació de 48 milions d’euros provinents del 
fons europeus, amb els quals iniciarem les primeres actua-
cions emmarcades dins del pla 2 .400, un pla amb el qual la 
Generalitat Valenciana pretén edificar, aproximadament, dos 
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mil quatre-cents nous habitatges públics protegits i ho farem 
mitjançant el reinici de la promoció pública i la col·laboració 
amb els agents privats i cooperativistes. Una fita instituci-
onal que suposa la reactivació, després d’una dècada, de la 
promoció pública d’habitatges de la Generalitat Valenciana .

Sin embargo, los retos ecológicos del siglo XXI demandan, 
además de todo lo anterior, una transformación integral del 
sector de la edificación, una transformación que compatibi-
lice la buena marcha del sector con una relación armoniosa 
con nuestro territorio. En este sentido, el govern del Botànic 
tiene la determinación de situar la sostenibilidad ecológica 
en el centro del sector de la edificación; lo repito, situar la 
sostenibilidad ecológica en el centro del sector de la edifi-
cación . Existe para ello un gran abanico de oportunidades, 
mediante las cuales las instituciones públicas pueden impul-
sar sinergias entre los grandes retos colectivos y la buena 
marcha del sector de la edificación. De hecho, la Unión 
Europea señala, como uno de los retos fundamentales en el 
marco del nuevo acuerdo verde, la adaptación de nuestras 
casas y entornos urbanos a las nuevas necesidades surgidas 
a raíz del cambio climático y el coronavirus.

Por todo ello, la resiliencia urbana y territorial, que en 
los últimos años se ha impuesto con fuerza en el debate 
público, ha de potenciarse en favor de la sostenibilidad. En 
relación a este reto, me gustaría destacar la actuación en la 
zona baja del barrio de la Cantarería, de Ontinyent, un ejem-
plo paradigmático de este nuevo tipo de urbanismo del 
que hablamos, que ha merecido el interés del ministerio de 
transición ecológica . Por nuestra parte, desde la vicepresi-
dencia segunda, hemos aportado la mitad de los 3,2 millo-
nes de euros del coste de dicha actuación, con una inversión 
prevista para 2022 de 600 .000 euros .

Sin embargo, las transformaciones urbanas en materia de 
resiliencia no se limitan solamente a la cuestión climática. 
Durante los peores momentos de la pandemia, también 
pudimos observar las limitaciones que nos ofrece el entra-
mado urbano actual . A lo largo de aquellos meses pusimos a 
prueba muchos de los espacios públicos cotidianos de nues-
tras ciudades, de los espacios que compartimos, desafiando 
las formas y los ritmos tradicionales, como consecuencia de 
las nuevas necesidades. Por este motivo, el urbanismo que 
configure las necesidades del mañana debe renunciar a la 
rigidez y la homogeneización para adoptar, en su lugar, una 
perspectiva que integre la diversidad de nuestra sociedad y 
esté basada en la sostenibilidad de la vida .

En este sentido, los presupuestos para el próximo ejerci-
cio contemplan toda una serie de actuaciones basadas en la 
rehabilitación y la regeneración urbana que apuestan por la 
convivencia, entendida como la calidad de habitar los espa-
cios públicos con nuestras vecinas y vecinos; en definitiva, 
una llamada a compartir la ciudad. En total, este objetivo 
contará con un presupuesto de 36 millones de euros, divi-
dido en tres grandes líneas estratégicas: primero, las ayudas 
de conservación y accesibilidad, con un presupuesto inicial 
de 15,8 millones de euros; segundo, el plan Conviure, que 
cuenta con un presupuesto de 6,8 millones de euros; y, en 
tercer lugar, las actuaciones urbanas, dotadas con un presu-
puesto de 13,7 millones de euros .

Finalmente, para acabar con este apartado de mi inter-
vención, hablaré de una de las líneas estratégicas más 

relevantes de la vicepresidencia segunda: el impulso de la 
modernización del sector de la edificación. Me refiero, en 
concreto, al apoyo, por parte de la vicepresidencia, a activi-
dades más respetuosas con el territorio, basadas en la inno-
vación ecológica en la construcción, como es el caso de la 
arquitectura bioclimática; actividades que, en definitiva, 
marcan la senda por la que el sector de la edificación debe 
avanzar para encontrar su lugar en el modelo económico del 
mañana. Una crisis no puede ocultar otras y los esfuerzos 
para frenar la crisis climática y ecológica deben ser priorita-
rios en los planes de recuperación del territorio valenciano .

El futuro no se improvisa, hay que prepararse también para 
reconstruir nuestra economía e impulsar programas de recu-
peración para el futuro. A tal efecto, los presupuestos para 
el ejercicio de 2022 contemplan 73 millones para el fomento 
de estas actividades de futuro para la edificación, desglo-
sadas de la siguiente manera: 6 millones de euros para el 
programa de innovación ecológica en la construcción, lo que 
supone un aumento de cerca del 7 % respecto al año ante-
rior; 4,3 millones de euros destinados al fomento de la cali-
dad de la vivienda en la Comunidad Valenciana, el conocido 
plan Renata; y 63 millones para el desarrollo de rehabilitaci-
ones en edificios, en locales y a nivel de barrio, con un apoyo 
público a cada actuación de hasta el 80 %, una inversión 
histórica en rehabilitación que se enmarca en el programa de 
reconstrucción europeo y que, por ende, atenderá a térmi-
nos sociales y medioambientales ambiciosos . En concreto, 
las actuaciones respaldadas por esta inversión supondrán 
una mejora en la eficiencia energética de, como mínimo, un 
60 % y convertirán la rehabilitación en un vector fundamen-
tal para la canalización de los fondos europeos en nuestro 
territorio .

Para que este enorme impulso llegue a todos los rincones de 
la Comunidad Valenciana, aprovecharemos el trabajo previo 
que se ha realizado con la implantación de la red territorial 
Xaloc. Para ello, habilitaremos dichas oficinas, a fin de que 
puedan asesorar a las personas interesadas y gestionar la 
tramitación de dichas ayudas . De esta manera, contaremos 
con una red de tramitación descentralizada para una parte 
importante de las ayudas europeas, tal y como, por cierto, 
recomiendan las propias instituciones comunitarias.

Acabo ya . Señorías, estos presupuestos representan un gran 
impulso a los derechos sociales y, muy especialmente, al 
derecho a la vivienda . Hace unos años ni siquiera se hablaba 
de estas cosas en esta cámara y hoy se encuentran en el 
primer plano del debate público . Es una victoria, sí, de los 
movimientos sociales, pero es también una victoria de polí-
ticas públicas valientes que han colocado los derechos soci-
ales y particularmente el derecho a la vivienda en el centro 
del debate público en nuestro país .

En su prefacio a la teoría general, John Maynard Keynes 
explicaba que en la redacción de esta obra había necesitado 
un largo proceso de distanciamiento de las formas habitua-
les de pensamiento y expresión de su tiempo. Literalmente, 
decía Keynes lo siguiente: «La dificultad no radica en las 
nuevas ideas, sino en escapar de las viejas que, para los que 
hemos recibido la formación más convencional, se ramifi-
can hasta conquistar todos los rincones de nuestra mente» . 
Estas palabras fueron escritas por el gran economista 
británico en un momento en el que las heridas del Crac del 
1929 y de la Gran Depresión todavía no se habían cerrado, 
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todavía eran recientes . Creo sinceramente que hoy nos 
encontramos en circunstancias similares y que los grandes 
desafíos del presente nos demandan no caer, nuevamente, 
en supuestos obsoletos que nos han conducido a la situa-
ción actual .

El govern del Botànic trabaja cada día para garantizar el 
derecho a la vivienda y sustraerlo de las dinámicas financie-
ras y especulativas. Si no lo hacemos ahora, la impronta de 
este gobierno y de todos los gobiernos del futuro quedará 
para siempre sometida a las fuerzas ciegas del mercado y no 
a los intereses y necesidades de nuestro pueblo .

Señorías, no dejemos que el pasado nos atrape .

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Illueca .

Pues, antes de iniciar las intervenciones de los diputados, 
paramos dos minutos para que se reúna la mesa y comen-
tamos el tema de la posibilidad de quitarse la mascarilla los 
intervinientes desde el escaño .

(Se suspén la reunió durant uns minuts)

La senyora presidenta:

Bien, continuamos. De momento, la decisión que se ha 
tomado es elevar una consulta a los responsables que tienen 
que ver con el tema de la seguridad y salud en el hemiciclo y 
mientras tanto continuamos con la misma situación. Quien 
quiera hablar sin mascarilla, lo puede hacer desde el estrado; 
y cada uno en su sitio también puede intervenir, pero será 
con mascarilla mientras que nos contesten a esa consulta 
que va a elevar la mesa de la comisión . Muchas gracias .

Para continuar con el tema de los grupos parlamentarios, 
tendrá 6 minutos por parte del Grupo Vox el señor Pascual . 
Si no me equivoco, es el representante en este punto . 
Cuando usted quiera, señor Pascual .

El senyor Pascual Pérez:

¿Ya? Muchas gracias, señora presidenta.

Señor vicepresidente segundo del Consell, muchas gracias 
por su intervención .

Aunque la verdad es que he echado en falta en su interven-
ción un poquito de humildad . Un poquito de humildad que 
nunca viene mal ahora en estos tiempos y en esta posición 
como la suya al frente de un gobierno –bueno, más bien 
un desgobierno– . Por lo que le recomiendo, pues, eso, que 
pida disculpas a los ciudadanos, sobre todo por el lamenta-
ble espectáculo que han dado ustedes con lo referente a la 
presentación de los presupuestos de la Generalitat . Yo, no le 

estoy pidiendo que lo haga, pero sí que le recomiendo que 
lo haga .

Porque, desde luego, no me cabe ninguna duda que ahora, 
en estos momentos tan duros, en estos momentos de crisis 
donde tantos miles de familias lo están pasando tan mal 
para poder llegar a final de mes, hayan tenido que sopor-
tar el espectáculo que ustedes han dado, un verdadero circo . 
Yo, la verdad, seguro que están tomando muy buena nota de 
todas estas barbaridades de ustedes .

Y, señor Illueca, pues, fantástica la entrada que ha tenido 
usted en el Consell, ha sido llegar al gobierno de la 
Generalitat y no tener los presupuestos ni en tiempo ni en 
forma. Al menos con el señor Dalmau se entregaban a las 
Cortes dentro de los plazos reglamentarios, recogidos así en 
el Estatuto de autonomía y la ley de hacienda pública .

Desde mi grupo parlamentario entendemos que ustedes, 
pues, no lo han entregado según ley por el simple motivo 
de que el Botánico está literalmente roto . No es algo que 
perciba yo, es algo que percibe la inmensa mayoría de los 
ciudadanos porque ven día tras día sus comportamientos, 
sus tiras y aflojas, sus acusaciones, su falta de diálogo entre 
consellerías. Porque a ustedes, al final, eso de trabajar por 
los ciudadanos, pues, les da igual directamente e, incluso, 
les dan igual sus propias ideologías . Porque a ustedes lo que 
de verdad les une son sus sillones, son sus coches oficiales, 
son sus palacetes, son tener cuantos más amiguitos coloca-
dos mejor . Y nada como aumentar la porción de tarta presu-
puestaria, ¿verdad?, para enterrar rivalidades o por lo menos 
esconderlas hasta los próximos presupuestos .

Porque ustedes, al final, son un conjunto de intereses con un 
gran apetito, son muchas bocas políticas a las que alimentar 
y todos los años les surge el mismo problema, ¿cómo pode-
mos aumentar esa tarta para que todos tengamos mayor 
porción y así evitar que este desgobierno salte por los aires? 
Pues, ustedes tienen una mágica idea, es la mágica idea de 
empezar la casa por el tejado . En vez de preguntarse cuán-
tos van a ser los ingresos que van a disponer para poder 
realizar un presupuesto del gasto, en vez de eso, ustedes lo 
que hacen es preguntarle a cada uno de sus voraces miem-
bros cuál es el precio que tiene para que esté contento y 
callado. Después, pues, solamente tienen que inventarse los 
ingresos y santas pascuas .

Y a esos ingresos ficticios que ustedes se inventan, pues,  
los llaman partidas reivindicativas. No tenían suficiente  
con los 1 .336 millones de todos los años, millones y millones 
ficticios de financiación autonómica que ya les dice el minis-
terio de hacienda y la AIReF que no es correcto incluirlos en 
el presupuesto, sino que ahora, además, añaden 1 .000 millo-
nes sin pactarlo ni con el ministerio ni hablarlo, siquiera, con 
la señora ministra .

Señor vicepresidente, ¿es este el rigor del Consell? ¿Por 
qué no piden 2.000 o 3.000 millones más? Total, por poner 
cifras redondas –¿verdad?– total, ustedes solamente están 
jugando con el futuro de todos.

Miré, ha sido directamente escuchar la primera noticia 
presupuestaria de su conselleria y ya sabía que habían colado 
la primera mentira. El incremento respecto al año anterior 
no es del 72,5 %, es del 5,2 %. Y ¿por qué digo el 5,2 % y no 
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el 72,5 %? Pues, porque hay que compararlo con el actual, 
con el que se está ejecutando ahora en 2021, se supone que 
con el que ustedes están trabajando . Porque la ejecución 
actual del presupuesto de la conselleria de vivienda es de 
solo el 24 %, a fecha de 30 de septiembre del 2021. Lo cual 
indica que dan igual los millones que digan ustedes que van 
a disponer en la conselleria, la realidad es que su ejecución es 
paupérrima .

Usted puede alegar que los datos que les estoy diciendo aquí, 
pues, es que no se corresponden con los del final del año. 
Bien, pues, vámonos a un año con el año cerrado, 2020, la 
ejecución de su conselleria fue del 40 %, no llegaron ni al 50 %.

Señor conseller, su subsecretaría dice que actúa para, direc-
tamente, atajar esta problemática eficiencia en la gestión 
presupuestaria . Se supone que la ejecución de ese obje-
tivo en el año 2020, que son los datos que disponemos, era 
de más del cien por cien, esto es una tomadura de pelo que 
no se cree nadie cuando solamente han ejecutado en el año 
actual el 24 % del presupuesto.

Señor conseller, otra de las cuestiones que tengo que hacer 
referencia en cuanto al presupuesto, es que al final el presu-
puesto que nos traen aquí es papel mojado, no vale para 
nada, porque la previsión que ustedes hacen es pura inven-
tiva. Voy a ponerle el ejemplo de los dos últimos años. En el 
2020 se aprobó un presupuesto de 188 millones de euros, 
a final de año, 310, una variación del 65 %. En el año 2021 
esa desviación era del 64 %. Ustedes dicen que van a tener 
un presupuesto por equis cantidad, pero luego resulta que 
no tienen ni idea de lo que van a hacer y, aun no teniendo ni 
idea de lo que van a hacer, tampoco lo ejecutan .

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Pascual .

A continuación, tendrá 6 minutos el señor Gracia por parte 
del grupo Ciudadanos . Cuando usted quiera .

El senyor Gracia Calandín:

Muchas gracias, presidenta .

Buenas tardes, señor Illueca .

Bueno, la verdad es que usted no defrauda. Hoy le oigo 
hablar o le he oído hablar y tengo la misma sensación que el 
día de su comparecencia ante el Pleno de estas Corts . Aquel 
día, escuchándole a usted, llegué a la conclusión de que aún 
no había aterrizado y que seguía en su rutina de Ave de idas 
y de vueltas a Madrid . Pero es que hoy, escuchándole, lo 
que confirmó es que lo que ha hecho ha sido alunizar en una 
dirección general venida a más en la que se les llena la boca 
hablando de arquitectura bioclimática, de espacios resilien-
tes, de arquitectura inclusiva y demás palabros, pero que 
en lo que de verdad interesa, que es en hacerse cargo del 
parque de vivienda pública, que este esté en condiciones y 

que, de verdad, de soluciones a las demandas de la sociedad, 
pues, en eso, lo cierto, es que más bien poco .

Y es que, mire, ustedes mismos lo han nombrado antes, plan 
2.400 viviendas. En el mismo tríptico lo dicen, usted también 
lo ha dicho: «después de más de una década sin la construc-
ción de nuevas promociones» . Y, claro, esto ustedes nos lo 
dicen en 2021 cuando ya van para siete años gobernando en 
esa década, ha habido siete años que son del Botànic . Por 
tanto, nos están reconociendo que no han hecho nada en 
todo este tiempo en este sentido.

Cuando usted vino al pleno, nos decía que en materia de 
vivienda la Comunidad Valenciana había funcionado y que 
estaba exportando modelos . Claro, yo me pregunto, ¿mode-
los de cómo ser la comunidad con más desahucios de toda 
España? ¿Modelos de cómo tener 2.300 viviendas menos en 
el parque público que cuando empezó el Botànic? ¿Modelos 
de cómo obtener 1 .291 viviendas del parque público ocupa-
das ilegalmente? ¿Modelos de cómo lo único que consiguió 
hacer la oficina antidesahucios, por ejemplo, es parar uno de 
cada cien desahucios de los que atiende?

¿O modelos de cómo desde que ustedes, los señores de 
Podemos, están al frente de la conselleria haya más de veinte 
mil familias en la lista de espera de demandantes de vivienda? 
¿O modelos de cómo conseguir que quede desierta una lici-
tación para obra pública porque, como reconoce la propia 
Asociación de Promotores Inmobiliarios, los pliegos de condi-
ciones eran inasumibles? El plan de las 2.400, siete meses 
después, vuelta a empezar . ¿Esos son los modelos que usted 
dice exportar? En fin. Al final, todo esto que le he relatado, es 
la gestión del Botànic, es la gestión de Podemos, en definitiva, 
es su gestión al frente de esta cartera.

Mire, hace tres semanas usted nos decía que no había 
tiempo que perder. Pues, ya ve siete años perdidos en 
la promoción propia de vivienda pública por parte de la 
Generalitat, siete años perdidos en ocupación ilegal, siete 
años perdidos en la revisión de esos más de cuatro mil tres-
cientos contratos de alquiler prorrogados . Y usted ahora nos 
dice que no hay tiempo que perder. Sin duda, en el caso su 
antecesor nos quedó claro, no tuvo tiempo que perder para 
adquirir el palacete, reformarlo, amueblarlo y de rodearse 
de asesores . Porque, mire, la dirección general de vivienda 
–y esto es una reflexión que quiero que tenga clara– en el 
2018, después de todo el año, pagó en concepto de altos 
cargos 58 .218 euros, eso es lo que dicen las cuentas de la 
Generalitat Valenciana, los movimientos contables . En 2020, 
todo el ejercicio con Podemos al frente, en concepto de 
altos cargos, 553 .249 euros, diez veces más . En 2021, exac-
tamente lo mismo . En dos años, un millón de euros de los 
valencianos que Podemos se gasta en altos cargos .

Y, efectivamente, viendo los presupuestos que usted hoy 
nos trae, pues, vemos que siguen todos estos asesores con 
usted . Y yo le preguntó, ¿cuántas viviendas para jóvenes se 
podrían haber hecho con ese millón de euros, señor Illueca, 
que llevan ustedes gastados en altos cargos? Claro, lo fácil, 
lo fácil, es arremeter contra el sector del turismo.

Para lo que no ha tenido tiempo que perder, lo vemos hoy, 
es para construir unos presupuestos sobre una base ficticia 
de ingresos, sobre la incapacidad de que llevan años demos-
trando no saber cómo ejecutar estas partidas. Usted hoy se 
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estrena en los presupuestos y no puedo más que comprobar 
que sigue disfrutando de una realidad paralela, porque, efec-
tivamente, nos presenta hoy unos presupuestos récord con 
ese 72,5 % de aumento. Pero, oiga, no se olvide, están dentro 
de unos presupuestos que intentan convertir en reales unos 
ingresos ficticios que no tienen ni contraprestación ni correla-
ción con los presupuestos generales del estado .

Unos presupuestos que intentan transformar unos gastos 
extraordinarios por la pandemia en gastos estructurales que 
sean respaldados en un nuevo fondo por importe de 1.000 
millones de euros, sin ninguna garantía de que lleguen a la 
comunitat . Unos presupuestos que nos vuelven a colar 320 
millones de euros de dependencia que nunca llegan y que 
tampoco están reflejados en los presupuestos generales del 
estado de sus compañeros de Madrid, pregúnteles por ellos .

Unos presupuestos que duplican los ingresos de los despla-
zados por gastos sanitarios en una operación quirúrgica 
incluyendo más de 760 millones . Unos presupuestos que 
inflan la previsión de crecimiento de la economía valenciana 
a un 6,3 % para poder así justificar incrementos en la recau-
dación por ingresos directos y por indirectos . Unos presu-
puestos que aumentan los ingresos previstos en fondos 
europeos en 1 .795 millones, cuando la propia AIReF duda de 
que puedan si quiera puedan ejecutar el 50 % de estos. Unos 
presupuestos que tampoco contemplan el exceso de déficit 
más que probable que vamos a registrar al cierre del 2021 .

Así que hoy le pregunto, conseller, de ese flamante 72,5 % 
récord que usted hoy nos trae aquí, de esos 357 millo-
nes, ¿cuántos salen de los 3.500 millones de ingresos ficti-
cios que han pintado en los presupuestos ustedes? ¿Qué va 
a ejecutar realmente de este proyecto de presupuestos, y 
cuándo los van a ejecutar?

Nada más . Gracias, presidenta .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Gracia .

A continuación, por un tiempo máximo de 6 minutos, tendrá 
la palabra el señor Castelló, que va a intervenir desde la 
tribuna .

Cuando usted quiera, señor Castelló .

El senyor vicepresident segon del Consell i conseller d’Habi-
tatge i Arquitectura Bioclimàtica:

La mascarilla . . . (Fent referència a la mascareta del senyor 
Castelló Sáez)

La senyora presidenta:

Un segundo que le ponga el micro . . . (Rialles) Con la que has 
liado por la mascarilla, y como te la dejes ahora puesta en la 
tribuna . . . Mira que te tengo cerca .

El senyor Castelló Sáez:

¡Ay, por Dios...!

La senyora presidenta:

Cuando usted quiera, señor Castelló .

El senyor Castelló Sáez:

Muchas gracias, querida presidenta .

Conseller, todo es mentira. Hay 3.000 euros falsos e inven-
tados en este presupuesto . No están los presupuestos del 
estado, ni el 50 % de la dependencia, ni los 600 millones de 
los desplazados . No están, y ustedes los computan . No están 
los 1 .336 clásicos inventados por el conseller . . .

La senyora presidenta:

Un momento .

Señor Castelló, perdone, pero es que no va el tiempo. Un 
segundo .

El senyor Castelló Sáez:

Fenomenal .

La senyora presidenta:

Ya, pero no he querido que dijeran que tenía usted enchufe 
con la presidenta . Eso me puede traer . . . A ver .

El senyor Castelló Sáez:

Lo hacemos a ojo, si quieres . (Rialles)

La senyora presidenta:

No puedo . . . (Veus) Se ha quedado enganchado .

(Pausa. Tracten de solucionar els problemes tècnics)

El senyor Castelló Sáez:

Bueno, será benévola la presidenta conmigo . . .
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La senyora presidenta:

Cuando te falte un minuto, yo te aviso. (Veus)

Ahora parece que va .

El senyor Castelló Sáez:

Sí, me parece que va bien así. Un cuartito de hora...

La senyora presidenta:

No. Hace lo que quiere, Alfredo, como tú. (Rialles)

Ahora . Aprovecha . (Veus) Alfredo, que nos echan.

El senyor Castelló Sáez:

Bien .

Le decía, conseller, que todo es mentira. Y con el 50 % de la 
dependencia inventada, con los 700 millones de los despla-
zados, que no están en el presupuesto del estado, los 1 .336 
clásicos inventados por el conseller fictici Soler o los 1 .000 
fruto de la creatividad presupuestaria... Fantasía, como 
diría mi síndica . Walt Disney creó animalitos que hablaban 
y ustedes crean números que nacen, crecen, se reprodu-
cen –mucho– y finalmente desaparecen. Esto es así, todo es 
mentira.

Solo sabemos que además hay, de esos 3 .000 millones de 
euros falsos, 1.700 millones de fondos europeos que nadie 
sabe cuándo vendrán, y que le ha correspondido a su conse-
lleria 112 millones de euros en 2022 . Pero ¿cuánto ejecu-
tará, conseller? ¿Cuándo vendrán? Porque habla usted de 
que esto es una inversión histórica, y yo le voy a decir que 
no . Que será una inversión histórica cuando se pague . 
Porque, claro, si nos atendemos a lo que tiene usted en el 
presupuesto respecto a rehabilitación, vemos cómo . . . Antes 
también decía, el anterior conseller, que era la mayor inver-
sión presupuestada en la historia, y no mentía, porque dijo 
presupuestada. Ahora, ¿qué ha gastado?

Pues mire, de los 17,7 millones, en la línea 1720, para que 
nadie me venga con historias, hay 0 euros . En la línea X8288 
de los ARRU de la Generalitat, la anterior a los municipales, 
hay 0 euros . En la línea S1744, de 9 millones que había, hay 
gastados 9 euros . Es decir, de esos 17,7 millones de euros, 
que era la mayor inversión de la historia, se han gastado 4 .

Pero es que había más, porque había los planes de inter-
vención integral sostenible de la Generalitat, que no son 
los municipales, que son los que no se ejecutan, estos son 
los de la Generalitat, y la ejecución es la misma: 0 euros. 
Entonces, claro, cuando se habla de que es la mayor inver-
sión de la historia, me gustaría que lo dijera a la siguiente, 
cuando se gaste el dinero, y no cuando lo prometan, porque 
con ustedes es muy difícil llegar a ese tipo de conclusiones.

Mire, le voy a poner un ejemplo . Usted, que es inspector de 
trabajo, imagínese que hay una empresa que tiene contra-
tado a un señor al que tiene en nómina, que pone que cobra 
27 .000 euros al año . Pero ese empresario le paga 24 .000 
euros al año, no los 27 .000 que pone en su nómina . ¿A que 
es un fraude, conseller? Pues es el mismo fraude que están 
haciendo ustedes a los valencianos, idéntico. Exacto. Lo que 
pasa es que eso para usted como inspector de trabajo sería 
un fraude y como conseller de vivienda es el mayor aumento 
presupuestario de la historia . Bueno, pues dígale a ese 
trabajador si esos 5 .000 euros que no le dan se los puede 
gastar . Pues usted tampoco, exactamente igual .

Todo es mentira, conseller . Hasta el convenio de la vivienda 
que ponen ahí, 2022-2025. ¿Ha firmado usted el conve-
nio de la vivienda? ¿Está firmado, conseller? ¿A que no? ¿A 
que no dice «sí, sí; está firmado»? Vale. Porque no lo está. 
Pero ya está puesto en el presupuesto . Los ha pillado el 
toro, también, en el convenio de la vivienda, que también es 
mentira, porque no existe.

Fíjese en su sección . Habla de 112 millones de euros de 
fondos europeos, que ya le digo que no se sabe cuándo 
vendrán, y que como mucho ustedes no sé si llegarán, en 
algún caso, a ejecutar el 10 % en 2022. Oiga, se lo voy a 
preguntar . ¿Cuánto piensa que va a tener ejecutado de esos 
112 millones de euros en diciembre del 2022? Le ruego que 
me conteste, así lo apuntaremos y el año que viene, si el 
señor Puig, después de ese desastre de gobierno que tiene, 
no ha convocado elecciones, lo podemos comprobar .

Le digo que todo es mentira porque es que además, fíjese, 
usted tiene, si quitamos esos 112 millones de euros, que es 
un ingreso extraordinario, si los quitamos de su presupuesto 
actual, usted se quedaría con 245 millones de euros, ¿vale? 
Esos 245 millones de euros son 100 millones de euros 
menos de lo que usted tiene hoy actualmente en ejecución 
del presupuesto. Hoy tiene 340 millones de euros y estamos 
hablando de 245 millones de euros. Hoy tiene usted cien 
millones menos de euros para el año que viene de lo que 
tiene hoy, en este. Espectacular.

Pero vamos más allá. Es que hoy tiene 257 millones de euros 
por ejecutar. Ojo, ¿eh? En octubre del 2021, tiene 257 millo-
nes por ejecutar y el presupuesto limpio que tiene para todo 
el año que viene es de 245 millones de euros . Eso sí que es 
un récord, conseller . Van a darle un presupuesto para doce 
meses del año que viene que es menor a lo que usted tiene 
por gastar en los tres meses que le quedan de este año . Un 
espectáculo. Claro, cuando su cifra de ejecución presupues-
taria es del 15,9 %, quitando personal, es decir, que usted de 
cada veinte euros que tiene le faltan por gastar diecisiete, 
pues se puede entender que todo es mentira, como le decía.

Claro, y me dirá, «no, es que la ejecución ahora se acelera». 
Bueno, pues por si le sirve el dato, he comprobado, de hace 
un mes a este mes, el nivel de ejecución ha subido la fantás-
tica cantidad de un 1,3 %. A esta marcha, no va a llegar usted 
al veinte, que es algo que le quería decir .

Mire, aquí hay una cuestión que nos parece fundamental 
en todo este asunto, conseller . Y es que usted ha hablado 
de que los mecanismos para hacer efectivo el derecho a la 
vivienda son la ley, las instituciones y el presupuesto, y yo 
le digo que no. Que la ejecución y la gestión presupuestaria 
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es lo que hace que llegue el dinero a la calle y que cambie 
la realidad . Que lo que ponga usted en el presupuesto no 
sirve para absolutamente nada, porque ya sabemos cuál es 
su gestión.

Eso es hacer políticas efectivas, eso es hacer cumplir y hacer 
dar un impulso a los derechos sociales . (Mostra el document 
de pressupostos) Ponerlo en un papel como esto, conseller, 
como esta sección de vivienda, esto no sirve para absoluta-
mente nada .

Por eso le digo, conseller, que todo es mentira.

Gracias, presidenta .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Castelló .

A continuación, Unidas Podemos tiene turno de palabra 
por un tiempo máximo de 6 minutos. Cuando usted quiera, 
señora Davó, suya es la palabra .

La senyora Davó Bernabeu:

Gràcies, presidenta .

Posar el problema (intervé amb el micròfon apagat) ...

La senyora presidenta:

Perdón . Ahora .

La senyora Davó Bernabeu:

Posar el problema de l’habitatge en l’agenda pública, que 
necessari i quina victòria, com vosté ha dit, vicepresident, 
dels moviments socials, però també de les polítiques publi-
ques valentes com les d’esta conselleria .

I per això este any tenim els pressupostos en habitatge més 
importants dels últims temps. Sí, els més importants, perquè 
tenim més de 350 milions i un increment de més del 70 %, i 
això demostra una aposta clara per les polítiques d’habitatge 
d’aquest Consell, perquè som conscients que la vivenda és la 
clau de volta del conjunt del nostre sistema econòmic i polí-
tic i que ha sigut l’exemple paradigmàtic d’un dret convertit 
en privilegi .

I, per tant, Espanya, i el País Valencià, tenim un deute amb 
la vivenda, i sabem que la vivenda no pot tornar a ser l’ori-
gen dels desastres econòmics i socials, i que ha de conver-
tir-se en motor de solucions, de drets i de benestar social. I 
ho explica molt bé el vicepresident, la vivenda ha de deixar 
de ser un sinònim de problemes i de crisi per convertir-se en 
un sinònim de justícia, de progrés i també de llibertat.

I per això sempre hem sabut que per a donar resposta 
havíem de tindre actuacions i línies que anaren en dos 
sentits clau. Per una banda, respondre davant de la situació 
de l’emergència habitacional, amb el que vosté ha anomenat 
mesures conjunturals . I, per l’altra banda, respondre a través 
de promoure canvis en profunditat en el nostre mercat 
immobiliari, amb el que serien les mesures estructurals .

I jo crec que paga la pena, paga la pena recordar el que porta 
aquest pressupost per a l’any 2022, per exemple, en mesures 
d’emergència habitacional, per exemple en ajudes al lloguer . O 
en les mesures contra els desnonaments, amb eixe increment 
del 65 %, trenta milions d’euros per a les ajudes al lloguer, tan 
necessàries, que tot i que vam trobar calaixos plens d’aju-
des al lloguer que no estaven pagades, nosaltres no sols les 
hem pagat, sinó que hem anat augmentant any rere any eixes 
partides. O la unitat antidesnonaments, que porta ja més d’un 
miler de casos fins a hui i que ha de continuar treballant de 
valent per aconseguir arribar a una quantitat zero de desno-
naments sense alternativa habitacional digna.

Però, a més, crec que també paga la pena recordar les mesu-
res de caràcter estructural, que van a ser les que van a 
produir eixos canvis profunds. Eixa ampliació del parc públic, 
al que destinarem ara més de trenta milions per a l’adquisi-
ció de vivenda pública . Amb nous instruments, com el decret 
de tanteig i retracte, una de les mesures més necessà-
ries que va traure endavant aquesta conselleria i que altres 
partits han recorregut davant del Tribunal Constitucional, 
fent de braç polític dels fons voltor.

O també tornar a reiniciar, a engegar la promoció pública 
d’habitatge en col·laboració no sols amb agents privats, sinó 
amb cooperatives, destinant vora els cinquanta milions d’eu-
ros. Mentre altres desmantellaven les entitats de promoció 
pública, el que abans era l’Eige, nosaltres els engeguem i els 
dotem de partides pressupostàries necessàries, a la vegada 
que continuem desenvolupant instruments i ferramentes 
necessàries, com ara serà el decret dels habitatges buits .

I, per últim, eixe conjunt de mesures que també ens ajuden a 
avançar en eixos canvis en profunditat, que són totes aque-
lles que tenen a veure amb la renovació, amb la innova-
ció i amb la regeneració dels espais públics i els habitatges, i 
que a més es fa de forma conjunta i en col·laboració amb les 
administracions locals, i que tant ens demana, a més, la Unió 
Europea. Tot el que té a veure amb l’eficiència energètica, 
amb l’adequació de l’entorn construït o amb l’accessibilitat i 
la resiliència, que s’emporten quasi cent milions d’euros en el 
seu conjunt . Perquè és una de les altres coses que aquesta 
conselleria té clar, que tenim a més un parc públic vell, que 
entrarà prompte en obsolescència i que, per tant, hem de 
buscar les formes de regenerar-lo i de rehabilitar-lo.

Jo crec que està clar que vivenda posa la sisena marxa després 
d’anys de desmantellament, amb exemples com eixos 63 milions 
per a rehabilitar edificis i barris, o amb els 113 milions que hem 
aconseguit dels fons europeus per dignificar l’habitatge. I que els 
efectes dels canvis seran profunds i es començaran a notar d’ací 
anys, perquè ja estem posant els fonaments.

I, encara que hi continuen havent partits que consideren que 
la vivenda no ha de ser una prioritat estratègica, i ho demos-
tren quan, per exemple, no saben quines són les nostres 
mesures i es passen quatre dels seus sis minuts parlant sobre 
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el sexe dels àngels, però no diuen absolutament res d’habi-
tatge. O altres que menyspreen les polítiques públiques d’ha-
bitatge d’aquesta conselleria, referint-se de forma despec-
tiva o burlona «como una dirección general venida a más»... 
O jo crec que altres que mai van amagar que la vivenda no 
va ser una prioritat en els seus governs, tot i que ara no 
vullguen recordar que van destinar eixos diners d’habitatge 
a la Fórmula 1. A veure si va a ser que el frau estava ahí. Bé, 
doncs, davant d’aquells que consideren que l’habitatge no ha 
de ser una prioritat, aquest govern i aquesta conselleria va a 
continuar empedrant el camí d’un habitatge digne.

Perquè tenim clar que tot allò que va passar fa una dècada, 
desnonaments, famílies treballadores arruïnades i un edifici 
econòmic que estava basat en l’especulació immobiliària, i 
que es va enfonsar, no és el que anem a tornar a permetre 
que passe .

Per això estem empedrant i estem posant les primeres 
pedres d’un llarg camí, per protegir a la gent, per guanyar 
drets i per continuar avançant com a comunitat. I, com vosté 
ha dit, vicepresident, per a remoure els obstacles a la lliber-
tat, i això es fa garantint els drets socials i, en concret, el dret 
a l’habitatge .

Moltes gràcies .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Davó .

A continuación, por el grupo Compromís, tiene 6 minutos 
la señora Àlvaro para su intervención . Cuando usted quiera, 
señora Àlvaro .

La senyora Àlvaro Cerezo:

Gràcies, presidenta .

I, bo, ja ho ha escoltat, senyor Illueca . Mire, vosté i jo és la 
primera volta que estem en esta compareixença, som debu-
tants els dos. Però és que fa igual, és que l’oposició, que no 
debuta, no ha canviat els seus arguments des de l’inici de 
la legislatura . Que si el palacete, que si la dirección general, 
que si el presupuesto fictici... Fa dos anys que estan dient el 
mateix, fa dos anys que jo, que no pertanc a esta comissió, 
estic escoltant sempre el mateix. Oigan, varíen un poquito. 
Facen una miqueta la seua feina, parlen del pressupost. Es 
que siempre es lo mismo, oigan .

I, mire, com no li fan cas i són incapaços de variar ni una 
sola coma el discurs que porten ja dos anys arrossegant, jo 
li dic que, oiga, tire-li. Tire-li. Ací, en estes xifres que vosté 
ha presentat, hi ha una bona tasca i un pressupost que creix, 
com també creix en ambició els projectes . I a este creixe-
ment, a més, l’acompanya un bon resultat del que ha estat el 
pressupost anterior. Que, per cert, dels altres, d’això jo fins 
ara no he escoltat parlar .

I jo . . . Sí que m’agradaria parlar-li d’este pressupost . A mi sí que 
m’agradaria que comentàrem algunes de les partides d’este 

pressupost, com per exemple el de les oficines Xaloc, vosté ho 
ha dit. Per a 63 ajuntaments, i comença per ahí perquè sense 
el municipalisme no som res, senyor Illueca . Compromís així 
ho tenim clar. Així ho entenem, el pressupost així ho reflexa. 
Gestionaran fons europeus. Vosté ací ho ha defensat. I la 
dreta? A la dreta li dona igual, la dreta no ha dit res.

Continuïtat de la unitat d’antidesnonaments, 1.231 actuaci-
ons ateses fins a data d’avui. I per a qui sap el que és plan-
tar-se davant d’un desnonament, quan en este país es conta-
ven per dotzenes els desnonaments diaris, això és important . 
Són 1.231 famílies ateses fins ara.

I per descomptat que també volia fer menció al decret que 
fa vosté referència dels habitatges buits. Decret que també 
recull d’una manera clara i concisa la llei d’acompanya-
ment, i que compta amb una partida pressupostària adient 
per desenvolupar els mecanismes de mobilització d’aques-
tos habitatges. M’agradaria que aprofundira en aquest sentit 
perquè trobe fonamental, davant de la situació de suposada 
carència de recursos habitacionals, poder accedir a eixos 
habitatges buits per donar una resposta a les necessitats 
socials que existeixen . Eixa és la línia, senyor Illueca . Eixa és 
la línia .

I, mire, m’agraden estos pressupostos . Perquè són una eina 
fonamental per a ajudar a una part de la població que fins a 
l’arribada del Botànic era invisible als ulls de qui governaven . 
La població jove, vosté ho ha dit. No podem continuar dient-
los als joves que en trenta anys no podran viure sols, que no 
poden formar una llar, que no poden independitzar-se, que 
no poden tindre un projecte de vida. No devem. Això ja ho 
fa la dreta. Nosaltres no, senyor Illueca.

I, per això, l’esforç financer i el full de ruta que marquen 
estos pressupostos ve a dir totalment el contrari . Ve a dir-los 
a la gent jove que fiquem totes les eines possibles perquè 
el disposar d’un habitatge, on teixir i crear el seu projecte 
de vida, és una de les prioritats d’este govern . I a mi això 
m’agrada .

70 milions per al foment de noves promocions d’habitatge 
protegits destinats a lloguers socials, 49 milions per fer créi-
xer el parc públic amb nous habitatges de lloguers soci-
als, 30 milions per a l’adquisició d’habitatge públic, 30 mili-
ons per a ajudes de lloguer . . . A mi això m’agrada, i no ho he 
sentit avui.

I sap què? Sap també el que a mi m’agrada molt? La rehabi-
litació. Mire, ahí és on radica la diferència. Mentres alguns 
mesuren els èxits dels programes sobre la base del que es 
construeix de nou, «es que en tiempos antiguos, se hicieron 
200 colegios, 100 centros de salud»... Vostés han fet zero. 
Escolte, escolte, ací sembla que si no ho entaulellem tot de 
nou, si no comencem a construir tot de nou, si no ens ho 
carreguem tot de nou, pareix que no es faça res. I això no és 
aixina . Això no és aixina .

Front a això, hi ha una resposta claríssima, que és la d’un 
nou temps. Un nou temps que està marcant-nos ahí fora, 
molt més sostenible i que s’escriu amb R. A vore si s’entén: R 
de rehabilitar, de renovar, R de restaurar, R de reconstruir .

R, per exemple, de Renata, de què no he sentit parlar, per 
què? Perquè a la millor és un pla molt humil, molt humil, 
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però permet a moltíssimes famílies rehabilitar, restaurar, 
reacomodar, renovar els seus habitatges i aconseguir un món 
més sostenible. Ja sé que no és un gran programa de moltís-
simes xifres, però jo li demane, senyor Illueca que el mime, 
que el malcrie. Perquè ajuda a moltíssimes famílies a poder 
tindre una vida millor, guanyant en eficiència energètica les 
seues llars . Estem parlant de menys despesa elèctrica –per 
cert, una cosa importantíssima en estos dies–. O, fins i tot, a 
poder acomodar la seua casa per a persones amb mobilitat 
reduïda o discapacitat sobrevinguda, perquè estiguen també 
més temps en les seues llars i menys temps en residències .

Són coses com estes les que canvien el nou temps . Coses 
com estes a què jo he sentit molt poqueta dedicació. Per 
això m’agrada tant vore eixos 70 milions per a rehabilita-
ció i regeneració urbana, incorporant a més l’eficiència ener-
gètica. O els 20,5 milions per reconstruir els pobles. Això 
pot ser una eina fonamental per a eixa lluita contra el despo-
blament del nostre país i, en especial, de les comarques del 
nord .

Acabe, senyor Illueca . Vosté i jo, ja li ho he dit, som nous, 
som debutants en esta comissió d’habitatge i en esta 
presentació dels comptes del 2022 . Però, per això, igual 
tenim força, energia i ganes de treballar per la ciutadania. 
Les ganes que ha perdut l’oposició, per cert, que any rere 
any ve ací a repetir el mateix discurs. Ja ho ha sentit, no han 
variat ni una coma respecte al que li deien al senyor Dalmau .

Així que ànim, senyor Illueca . Té vosté un bon pressupost . 
Ara execute’l per damunt d’altres anys del Botànic, perquè 
si li parlen de l’execució anterior al botànic era zero, vale? I 
no té gens difícil superar eixa foscor. Eixa edat mitjana que 
representa els anys anteriors al Botànic, però sí té vosté el 
repte de seguir portant a la ciutadania un escenari de futur.

Moltíssimes gràcies i endavant. Sort i encerts.

La senyora presidenta:

Muchas gracias, señora Àlvaro .

A continuación, por parte del grupo socialista, tiene 6 minu-
tos la señora Escrig . Cuando usted quiera, señora Escrig .

La senyora Escrig Monzó:

Muchísimas gracias, presidenta .

Moltes gràcies, vicepresident, per la seva exposició sobre 
els setens pressupostos i per la humanització dels recursos 
públics .

I dic açò perquè des de fa set anys els pressupostos han 
passat d’obres faraòniques, malbaratament dels diners 
públics, corrupcions amb sentència ferma i desprestigi de la 
nostra comunitat, a utilitzar els pressupostos per a allò que 
ha de ser, per a canviar i millorar la vida de les persones i el 
conjunt de la societat . I també . . . Que això és humanitat . I 
també per a recuperar el prestigi de la nostra comunitat al 
voltant del món . I això és donar credibilitat .

I, mire, vicepresident, si per a alguns la màxima preocupació 
que tenen és el quan, doncs jo em quede amb el «què», que 
és el més important. Si la màxima crítica és eixa, doncs anem 
bé: ladran, luego cabalgamos .

I després també veig amb una gran preocupació a voltes el 
Palau de Pineda, i jo a voltes pense, que és que el Palau de 
Pineda haurà eixit com una seta fa dos anys? Jo crec que 
no, que el Palau de Pineda, abans d’anar la conselleria d’ha-
bitatge, prestava ja serveis . I el normal en un pressupost és 
que tots els edificis de la Generalitat, en cada pressupost, 
estiga el manteniment d’eixe edifici. És el normal, però per a 
alguns es veu que no .

I, miren, el major frau que jo conec en matèria d’habitatge són 
eixes 65.000 famílies que es van quedar sense ajuda, sense que 
els pagaren l’ajuda a l’arrendament des de l’any 2005 al 2012 . 
Això sí que va ser un frau per a 65.000 famílies.

I és més, vicepresident, jo he fet una... He comparat aquest 
pressupost amb el pressupost de fa deu anys, que està-
vem en una crisi molt... Una crisi molt greu i que afectava 
les persones . Bé, doncs si comparem el pressupost del 2012 
al 2022, hem multiplicat la inversió per deu, la inversió en 
habitatge. I hem augmentat un 450 % les ajudes a l’habi-
tatge, la rehabilitació i la regeneració urbana .

Ara, els garants i capdavanters del dret a l’habitatge en dos 
anys van reduir un euro cada tres euros el pressupost d’habi-
tatge en els anys pitjors de la crisi . Les retallades sí que eren 
veritat, això sí que no és mentira. Les retallades eren veritat, 
retallades de la dreta .

I, mire, vicepresident, mai ens hem de conformar, i nosaltres 
no som triomfalistes, sempre hem d’avançar en drets. Per 
això hem de continuar amb la recuperació social, sobretot 
en l’atenció de l’emergència habitacional i ajudes al lloguer . 
Perquè és fonamental continuar treballant en eixa línia i 
aconseguir que totes i tots disposem d’un habitatge digne .

No sols se’ns ha de trencar el cor, senyories, quan estem 
davant de situacions de vulnerabilitat, sinó que també se’ns 
ha de trencar el cap i les butxaques per a evitar aquestes situ-
acions. Primer, trencar-nos el cap per a fer que les tramitaci-
ons administratives i les resolucions d’expedients d’emergèn-
cia habitacional, d’ajudes a l’arrendament i de l’adjudicació 
d’habitatges siguen el més ràpides possible, com ha dit vosté .

Qui ha gestionat o està gestionant sap les dificultats que hi 
ha per a executar el pressupost o per a resoldre un expedi-
ent. No és el mateix gestionar 30 milions d’euros que gestio-
nar 300 milions d’euros. I, a més a més, si li afegim les conse-
qüències de la llei de racionalització del sector públic del 
Partit Popular, que ha perjudicat la gestió a totes les admi-
nistracions . Sé que la seva conselleria, davant d’aquesta 
qüestió i preocupació, està posant tots els recursos humans 
i materials per a donar eixa resposta ràpida a les necessitats 
més immediates, perquè sé que és una prioritat per a vosté .

I el segon, ens hem de trencar les butxaques perquè els 
diners públics han d’estar per a donar resposta a les neces-
sitats. I eixe augment del 72 % és la resposta econòmica 
i social que necessiten moltíssimes famílies. I els recur-
sos públics són per a això, per a invertir i garantir els drets 
com el de l’habitatge, i també per a invertir en economia 
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sostenible a través de la rehabilitació i la reforma, tant d’ha-
bitatges públics com privats .

Eixa és la línia que ens marquen des d’Europa i és la que 
hem d’establir, no sols per la recuperació del sector, sinó 
també per a construir, rehabilitar i reformar en verd. No hem 
de deixar passar aquesta oportunitat que ens aplega des 
d’Europa i que suposa dignificar, optimitzar i ampliar el parc 
públic d’habitatge, els entorns urbans i rurals amb criteris de 
sostenibilitat, eficiència i innovació.

Ja no s’entén una altra forma de construir, i és que l’arquitectura 
bioclimàtica és fonamental per a la cura del nostre entorn i per 
a lluitar contra el canvi climàtic. Per això, també és important 
l’augment del pressupost en matèria d’arquitectura bioclimàtica. 
Si en el present no invertim en la cura de la nostra casa, serem 
els responsables del canvi climàtic i les conseqüències que pati-
ran les generacions futures. O curem el planeta de manera trans-
versal o està en joc el futur de totes i tots.

I sí, aquest govern aposta pel municipalisme, per ser 
l’administració més propera a la ciutadania i a què li toca 
donar sempre la primera resposta . Però eixa aposta pel muni-
cipalisme ha d’estar acompanyada de recursos econòmics . 
Perquè els ajuntaments durant molts anys han estat carre-
gats de serveis sense recursos econòmics suficients. Per això 
la xarxa Xaloc és una bona ferramenta per a la ciutadania i no 
és una nova càrrega econòmica per als ajuntaments . I, sobre-
tot, vicepresident, és important implantar la xarxa Xaloc a les 
zones rurals, perquè és on més hi ha escletxa digital .

I, senyor vicepresident –per finalitzar, presidenta–, aquest 
pressupost és la resposta a la recuperació econòmica, la resi-
liència, la sostenibilitat i el camí ferm que el dret a l’habitatge 
siga una realitat. Però mai triomfalismes, ni conformismes, 
sempre endavant .

I, com ja he dit al principi, continuem humanitzant els recursos 
públics perquè guanye la igualtat, la justícia social i la verdadera 
llibertat. No la de les cerveses, sinó la de tindre garantits tots 
els drets per a viure amb llibertat i, sobretot, amb dignitat .

Moltes gràcies .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Escrig . (Veus) Nada, no te 
preocupes .

A continuación, el señor Illueca dispone de 15 minutos 
para su segunda intervención . Cuando usted quiera, señor 
vicepresidente .

(Veus) Ya puede, sí

El senyor vicepresident segon del Consell i conseller d’Habi-
tatge i Arquitectura Bioclimàtica:

¡Ah!, sí. Perdón.

Bueno, pues muchas gracias, presidenta .

Señorías. Iré respondiendo a las diferentes cuestiones que 
se han planteado tratando de seguir un orden lógico .

Se refería, el señor Pascual, al proceso que ha desembo-
cado en el acuerdo presupuestario del Consell . Yo creo que 
lo fundamental, si hablamos de política, es que se trate, 
señor Pascual, de un buen acuerdo . Y creo que el alcanzado 
es un excelente acuerdo, una buena síntesis para la sociedad 
valenciana, que va a beneficiar a millones de ciudadanos, y 
creo que eso es lo fundamental y es con lo que me quedo.

Creo que este año hemos inaugurado una metodología nueva, 
que nos ha permitido tener una discusión de prioridades, 
una discusión estratégica. Y, en ese sentido, me parece que 
la labor que se ha hecho es excelente y ha dado un fruto del 
que yo, personalmente, me siento satisfecho. Es verdad que 
llevo poco tiempo en el Consell, pero en este mes y medio 
he tenido más que suficiente para darme cuenta de que 
he llegado a un gobierno de verdad . He venido con ideas y 
proyectos, y con ganas de discutirlo lealmente con nuestros 
socios, y es lo que hemos hecho a lo largo de estas semanas .

Han mencionado, tanto el señor Pascual, como el señor 
Castelló, como el señor Gracia, unas supuestas partidas 
ficticias en los presupuestos. Yo no voy a repetir los deba-
tes que ya se han tenido en esta sede a lo largo del día de 
hoy, pero sí me gustaría trasladarles que, en última instancia, 
estos ingresos registran una demora en el pago de obligacio-
nes por parte del estado con la Generalitat Valenciana, y que 
incluirlos responde a la necesidad de garantizar el bienestar 
de los valencianos. Y que esos ingresos, efectivamente, van a 
acabar revirtiendo en la Comunidad Valenciana.

Creo que esta idea, que parece muy sencilla, en un contexto en 
el que, seguramente, el asunto de mayor calado en el debate 
político en nuestra tierra es la infrafinanciación de la Comunidad 
Valenciana, tiene alguna importancia. Yo no sé si van a ir ustedes 
a la manifestación del próximo día 20. Yo voy a ir, estaré junto a 
mi pueblo, defendiendo una financiación justa para mi tierra. Yo 
no sé si ustedes van a ir, pero si fueran, desde luego deberían dar 
alguna explicación de por qué están en contra de que se incluyan 
estos compromisos con nuestra tierra en los presupuestos públi-
cos . Cuando de lo que se trata, precisamente, es de minimizar y 
reducir los problemas de infrafinanciación, que al final se tradu-
cen en una merma del bienestar de los servicios públicos y de los 
derechos de los ciudadanos .

También han aludido ustedes al incremento real presupuesta-
rio. Señor Pascual, hemos incrementado la inversión en 72 %, le 
guste a usted o no le guste, y eso supone un total de 280 millo-
nes de euros de incremento absoluto . Y eso supone triplicar, lo 
repito, supone triplicar lo que se invertía en vivienda durante los 
gobiernos del Partido Popular. De modo que creo, sinceramente, 
que es para estar satisfechos con el incremento que se ha produ-
cido, y con un porcentaje total de 357 millones de euros . Es 
verdad, es una cifra histórica, señor Castelló, que va a ir desti-
nada a mejorar las condiciones de nuestro parque público y a 
garantizar el derecho a la vivienda de los ciudadanos.

Mencionaba usted, señor Castelló, el Plan estatal de 
vivienda 2022-2028, y me decía si ya lo tengo firmado. No 
está aprobado . El cálculo de la previsión presupuestaria se 
hace, exactamente igual que se hizo con el anterior Plan 
estatal de vivienda 2018-2021, sobre la base de la previsión 
de la transferencia que va a realizar el estado.



Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda  ¦  08-11-2021 Pàg. 1429

Mire, señor Castelló, de esta partida dependen, entre otras 
cosas, áreas de regeneración urbana . (Veus) Sí, y ayudas al 
alquiler . Y ayudas a la rehabilitación . ¿Está proponiendo 
usted, señor Castelló, que no las incluyamos en unos presu-
puestos? (Veus) A lo mejor lo que usted pretende es que no 
incluyamos las ayudas al alquiler en los presupuestos . Pero si 
pretendemos incluirlas en los presupuestos, habrá que hacer 
una previsión de la transferencia que va a realizar el estado, 
como se ha hecho en el pasado y como se ha hecho también 
en estos presupuestos .

Que, por cierto, además incorporan también los fondos 
europeos a los que usted se refería en un tono que no sé 
muy bien cómo interpretar, hablando de que no se sabe 
cuándo van a llegar y poco menos que diciendo que a lo 
mejor tampoco deberíamos haberlos incluido . Mire, los 
fondos europeos se contemplan en los presupuestos gene-
rales del estado, que se han presentado al congreso, y han 
sido aprobados por las instituciones europeas.

Y creo que suponen un importante giro en la política comu-
nitaria, una gestión radicalmente distinta de la crisis en la 
que estamos inmersos, a causa de la pandemia, a la que se 
hizo en el año 2008... Y, por cierto, de la que ustedes parti-
ciparon con fruición, a base de expoliar derechos y de arrui-
nar a la gente . . . (Veus) Sí, sí; de expoliar derechos y de arrui-
nar a la gente . Y . . . (Veus) No, no, no; Zapatero no, ustedes . 
Ustedes . (Veus) Bueno, bien . . .

La senyora presidenta:

Por favor, no entren en diálogo en las comparecencias 
porque . . .

El senyor vicepresident segon del Consell i conseller d’Habi-
tatge i Arquitectura Bioclimàtica:

Sí, sí; en diciembre del 2011, sí . (Veus)

La senyora presidenta:

...no está permitido que entren ustedes en diálogo, por 
favor.

El senyor vicepresident segon del Consell i conseller d’Habi-
tatge i Arquitectura Bioclimàtica:

Y, por lo tanto, lo que hacemos es incorporar también los 
fondos europeos a la previsión presupuestaria, como, por 
otra parte, no puede ser de otra forma.

Se han referido ustedes, reiteradamente, a la ejecución 
presupuestaria . Yo aquí trasladaré solo alguna consideración 
que me parece oportuna .

Lo primero . Es verdad que en el año 2021 el presupuesto 
dedicado a las políticas de vivienda ya se incrementó un 10 % 

y superó los doscientos millones de euros . Y lo señalaba el 
señor Castelló, eso efectivamente fue calificado de histórico. 
Bien. El incremento de los esfuerzos destinados a las políti-
cas de vivienda en los presupuestos de este año se traduce en 
las cifras que acabamos de ver. Y, a fecha de hoy, existe una 
ejecución comprometida del 54,8 %.

Traducido a román paladino: a fecha de hoy, si consideramos 
la ejecución comprometida del 54,8 %... Ejecución, por cierto, 
que, si saben ustedes algo de gestionar un presupuesto 
público, sabrán que se incrementa precisamente mucho en los 
últimos meses y semanas del año. Pues bien, si consideramos 
la ejecución comprometida del 54,8 %, a fecha de hoy ya se 
ha destinado más dinero a vivienda del que se contemplaba 
en los presupuestos del gobierno del Partido Popular.

La señora Escrig hacía un ejercicio muy interesante recor-
dando esos presupuestos y cómo eran hace diez años . Hoy, 
115 millones contra los 37,6 de los presupuestos de la 
Generalitat Valenciana del año 2015. A fecha de hoy, consi-
derando la ejecución comprometida. Es decir, a fecha de 
hoy, se ha gastado un 205 % más que el Partido Popular en 
todo el año 2015 . (Veus) Bueno, presidenta . . .

La senyora presidenta:

No se puede... Por favor. No se puede entrar en diálogo 
(veus) de ninguna de las partes . Gracias .

El senyor vicepresident segon del Consell i conseller d’Habi-
tatge i Arquitectura Bioclimàtica:

Bien .

Y, en lo que respecta a la ejecución, decirle simplemente que 
continuamos mejorando para completar la ejecución de nues-
tros presupuestos. Hoy la ejecución comprometida supera ya 
la mitad del presupuesto de la conselleria y demuestra que se 
están desplegando las herramientas normativas y las herra-
mientas administrativas que la hacen posible.

Porque, señor Gracia, señor Castelló, señor Pascual . . . 
Ustedes repiten insistentemente lo del palacete, lo de los 
altos cargos, lo de los asesores . . . Son como un disco rayado, 
y además los tres dicen exactamente lo mismo . Qué curioso . 
Ignoran que los derechos de la ciudadanía, y en general 
las políticas públicas, tienen que tener detrás, para cobrar 
consistencia, estructuras administrativas. Cualquier dere-
cho de los ciudadanos precisa, para convertirse en una 
expectativa real, de estructuras administrativas financiadas 
mediante impuestos, subrayo, financiadas mediante impues-
tos, que lo hagan posible .

El derecho de propiedad, que ustedes invocan con tanta 
frecuencia, es posible porque existe un aparato judicial, 
registral y policial que lo hace posible . Y el derecho a la 
vivienda empieza a ser una realidad en nuestra tierra porque 
empieza a haber estructuras administrativas, financia-
das mediante impuestos, que lo hacen posible . Y lo mismo 
ocurre con el derecho a la educación, con el derecho a la 
sanidad y, en general, con cualquier otro derecho .
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En relación con esto, recordarán ustedes que mi predecesor en el 
cargo siempre decía que al principio él despachaba en una cafe-
tería. Bueno, hoy, efectivamente, ya no se despacha en una cafe-
tería y las políticas públicas de vivienda son un pilar fundamental 
del estado de bienestar de los valencianos y de las valencianas .

Acabo amb una referència a alguns comentaris que feien la 
senyora Davó, la senyora Àlvaro i la senyora Escrig sobre la 
meva intervenció . Jo coincidisc molt amb el plantejament 
que han fet.

Parlava la senyora Àlvaro de posar en marxa les eines que 
faran possible desenvolupar el decret d’habitatges buits. Els 
equips estan treballant intensament en això i anem a tractar 
de portar-ho a terme a partir de tres branques fonamentals 
d’activitat, que són, en primer lloc, mesures de foment per 
a fer possible la mobilització d’habitatges buits a preus de 
lloguer assequible. Mesures de foment com ara, per exem-
ple, la contractació d’assegurances de risc del contracte, com 
pot ser la renda, com poden ser els serveis jurídics . Mesures 
de foment, com per exemple tasques de mediació social. 
Aquest va a ser el primer punt que, dins de la vacatio legis 
del decret, estan preparant els equips .

Estem preparant també tot el que té a veure amb la medi-
ació social, que van a fer els equips de la conselleria, entre 
oferents d’habitatge i demandants d’habitatge.

I, per últim, si arriba el cas, procediments sancionadors front 
als grans tenidors, que després d’una resolució administra-
tiva que declare un habitatge com a buit, com a deshabitat, 
no el fique en el mercat dins del termini legalment establert. 
Anem a treballar en això, i s’està fent un esforç, i esperem 
que va a ser una eina molt útil per a la societat valenciana 
de cara a incidir en les tendències més negatives del mercat 
immobiliari .

I al·ludien vostés també, senyora Àlvaro i senyora Escrig, a una 
cosa amb la que estic absolutament d’acord, i és la importàn-
cia del municipalisme i, en aquest sentit, de la xarxa Xaloc. 
Segurament ningú no podria imaginar que darrere del dret 
a l’educació o darrere del dret a l’habitatge no hi haguera en 
cada poble de la nostra terra un centre sanitari o una escola .

Jo crec que l’objectiu hauria de ser que en el dret a l’habi-
tatge passara exactament el mateix, que en cada localitat de 
la nostra terra hi haguera una oficina, hi haguera una insti-
tució que poguera atendre la ciutadania i que poguera fer 
realitat l’expectativa del dret a l’habitatge mitjançant asses-
sorament, mitjançant informació i mitjançant servei públic, 
en definitiva.

Jo estic completament d’acord. Crec que açò parla d’un nou 
tipus de federalisme, dintre també del nostre territori, que 
ens ajuda a vertebrar i cohesionar la nostra terra. Hi estic 
d’acord i no tinc res més que afegir.

Moltes gràcies a tots, en tot cas, pel to .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Illueca .

A continuación, ¿hay algún grupo que vaya a hacer réplica? 
Perfecto.

Pues 3 minutos tendrá para empezar el grupo Vox, la palabra 
es para el señor Pascual . . .

El senyor Pascual Pérez:

Muchas gracias, señora presidenta .

Señor Illueca, me recrimina usted a mí que critique la inclu-
sión de partidas presupuestarias inventadas, ficticias en el 
presupuesto de la Generalitat . Hombre, no me lo diga a mí . 
Discúlpeme, pero yo seguiría el criterio que indica tanto 
el ministerio de hacienda como la AIReF . Dígaselo a ellos . 
Dígaselo a los funcionarios que han dicho que no se tiene 
que incluir, que no es correcto incluir esas partidas ficticias 
en los presupuestos de la Generalitat .

Me dice que sí, que el presupuesto suyo de la conselleria de 
vivienda va a crecer en un 72,5 %. Eso es mentira. Eso es 
mentira. E independientemente de que me gusten o no esos 
números, que me dan igual, pero los números son los que son 
y el presupuesto en septiembre del 2021, estamos hablando 
de 340 millones y ustedes presupuestan, para el año 2022, 357 
millones. Es decir, una subida del 5,2 %, no del 72,5 %.

¿Sabe lo que sí sube, señor conseller, señor conseller comu-
nista? Pues que ha sido usted llegar al frente de la conselleria 
de vivienda, mes y medio, ¿eh?, mes y medio usted ha tardado 
en adoptar uno de sus primeros acuerdos, que ha sido subirse 
el sueldo a usted y a sus altos cargos y asesores un 2 %. No ha 
comentado nada de eso en su intervención inicial . Eso sí que 
es mirar por el bienestar social y el bienestar laboral .

¿Se puede decir que Podemos es ya parte de la casta? 
Porque, claro, a la gente que le está costando poder llegar 
a final de mes con ese IPC disparado en más del 5,5 % y 
usted se sube el sueldo 1 .250 euros . Cuando lleva ejecu-
tado el 24 %, se sube el sueldo un 2 %. Es, desde luego, una 
fantástica noticia para los 138 altos cargos de la Generalitat, 
los 116 asesores y el casi centenar de directivos del sector 
público. Y eso, señor Illueca, no es estructura administrativa, 
es el gasto político que hay que eliminar. Y que, por cierto, 
hasta el presidente Ximo Puig, en su momento, dijo que iba 
a reducir . Pero, claro, ahora calla . Al contrario, lo amplía, 
porque hay que darles al final su trozo de poder.

Y parece que a ustedes les ha molestado el tema del pala-
cete . Bien, pues me gustaría hacerle una pregunta concreta 
y directa con respecto a este palacete y su rehabilitación 
donde tiene el despacho, porque hemos podido compro-
bar que ahora aparece en su proyecto OM309, ha desapa-
recido su proyecto del palacete para aparecer una nueva 
partida, que se denomina «Edificios y otras construcciones» 
del código 212, por valor similar al del palacete de 320 .000 . 
Entonces, le pregunto directamente: ¿es esta una nueva 
maniobra para intentar ocultar dicho gasto?

Muchas gracias .
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La senyora presidenta:

Muchas gracias, señor Pascual .

A continuación, por un tiempo máximo de 3 minutos, tiene 
la palabra por el Grupo Ciudadanos el señor Gracia . Cuando 
usted quiera .

El senyor Gracia Calandín:

Gracias, presidenta .

Mire, señor Illueca, los presupuestos están muy bien cuando 
se cumplen y cuando se ejecutan, pero la realidad es que su 
gobierno, el gobierno del Botànic, durante todos estos años 
previos ha incumplido, ha incumplido en la ejecución de los 
presupuestos y ha incumplido también, como denuncia el 
Síndic de Greuges en muchas resoluciones, en decenas de 
resoluciones, por ejemplo, con los protocolos de concesión 
de viviendas de promoción pública en alquiler .

Y yo puedo llegar a entender todo este marketing que hoy 
usted hace, pero es que, a tenor de los niveles de ejecución, 
cualquier ciudadano con cierta coherencia no se puede creer 
estos presupuestos . Porque, mire, lo han comentado a mis 
compañeros, pero la intervención de la Generalitat, en los 
informes de ejecución presupuestaria, infraestructuras en el 
capítulo de inversiones reales y el capítulo de transferencia 
de capital, estamos hablando de unos niveles de ejecución 
presupuestaria en torno al 17 %. Pero es que el año pasado, 
por ejemplo, cerramos también con un 30 % y un 25 %, con 
lo cual al final usted puede aquí ir inflando 50 millones, 100 
millones, 250 millones... Pero si luego al final no se ejecuta...

Y, mire, las partidas, por ejemplo, de las ARRU. Nos encon-
tramos, año tras año, una y otra vez, precisamente porque 
no las llevan a cabo, pues la ARRU de Onteniente, de Liria, 
del Cabañal, de Alcoy, de Xàtiva, de Onda, de Oliva, todas 
incluidas en los presupuestos todos los años .

Mire, no me gustaría dejar pasar por alto una cosa . Estos 
presupuestos llevan de la mano un informe de seguimiento 
de los objetivos o de los indicadores del ejercicio 2020, 
gestión cien por cien podemita .

Mire, vamos a ver lo que dice este informe de objetivos. Por 
ejemplo, del programa de emergencia habitacional y función 
social había un objetivo que se llamaba «Desarrollar medidas 
que faciliten el acceso a una vivienda en zonas rurales desfa-
vorecidas». Grado de ejecución, 0 %. Vaya, hoy se ha hablado 
aquí del despoblamiento; pues ustedes, un 0 %.

Vamos a otro objetivo: «Creación e innovación en alterna-
tivas habitacionales asequibles». Grado de ejecución, 0 %. 
Empieza a parecer un disco rayado –sí, efectivamente.

Vamos a otro objetivo: «Adecuar las tipologías de las nuevas 
viviendas públicas a las nuevas unidades de convivencia», 
que suena muy bien. Grado de ejecución, un 0 %.

Vamos a otro que me gusta especialmente: «Impulsar y coor-
dinar criterios de atención a la diversidad e inclusión» . Hoy 
usted nos ha hablado de la recuperación inclusiva en el 

diseño de viviendas. Grado de ejecución, un 0 %. Bé, sembla 
que en açò no s’han trencat massa el cap, senyor conseller.

Vamos a otro más, venga, va: «Promover el principio de 
igualdad de trato –que usted nos lo ha nombrado nada más 
empezar– y de oportunidades en la normativa de calidad y 
diseño». Grado de ejecución, un 0 %.

Y ya, el que más me gusta: «Innovación ecológica en la cons-
trucción», promover la ampliación del parque público de esa 
vivienda sostenible resiliente que a usted tanto parece que 
le gusta hablar. Grado de ejecución, un 0 %.

Esa es la realidad del cumplimiento de unos objetivos de 
la gestión de Podemos durante el año 2020. Así que, le 
vuelvo a preguntar, ya que antes no nos ha llegado a contes-
tar: de ese flamante 72,5 %, ¿cuánto sale de los 3.500 millo-
nes de ingresos ficticios que han pintado ustedes en los 
presupuestos?

Gracias, presidenta .

La senyora presidenta:

Muchas gracias, señor Gracia .

A continuación, el señor Castelló tiene 3 minutos para su 
réplica . Desde la tribuna el señor Castelló intervendrá . 
Gracias .

El senyor Castelló Sáez:

Muchas gracias, presidenta .

Voy a hacer un homenaje a nuestro excompañero Vicente 
Casanova, que decía: «Primero, datos y, luego, debatamos». Y le 
voy a dar un dato, conseller, del ministerio de hacienda, que dice 
que en el último año de gobierno del PP la inversión en vivienda 
fue de 179,4 millones de euros; la suya en 2016 fue de 62; en 
el 2017, de 71; en el 2018, de 98, y en el 2019, de 165 . Ya se 
están aproximando, conseller. Ya les falta menos. Tiene el dato 
a su disposición en el ministerio de hacienda . Si hablamos de 
datos, saquémoslos bien, porque es importante .

Han hablado del plan Renhata . El plan Renhata anuncia-
ron que iba a tener 5 millones de euros y han gastado 1,1 . 
Enhorabuena también por esa brillante gestión.

Han hablado de la coordinación con las administracio-
nes locales. Y en el mismo sentido que Carlos ha comen-
tado anteriormente, les diré que había 10 millones para la 
ampliación del parque público municipal, por primera vez en 
la historia –todo es muy histórico–, en la línea S1742 y el 
gasto es de 0 euros. Había en la gran partida innovadora de 
«Reconstruïm pobles» la cantidad de 20 millones de euros 
en dos partidas distintas: la primera está a 0 y la segunda 
está a 0 . Enhorabuena, señorías . Esa coordinación con el 
municipalismo veo que funciona.

Y hay una cosa que me parece muy importante y que no 
se ha comentado, conseller, y es que va disponer usted, 
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quitando los fondos europeos, como le he dicho antes, de 
un presupuesto que es 100 millones menor de lo que está 
ejecutando hoy. Hoy tiene un presupuesto de 340 millones 
de euros y le han dado un presupuesto –quitando fondos 
europeos, insisto– de 245 millones de euros . Eso, perdó-
neme, pero ese es el timo del tocomocho. Le han dicho que 
usted tiene aquí una maravilla de presupuesto, y no, no, de 
maravilla, nada: le han quitado 100 millones. Felicite a sus 
negociadores en el tema presupuestario .

Esos fondos europeos –se lo he dicho– que los va a ejecu-
tar mal. ¿Por qué? Pues porque ya ve cómo está ejecutando 
el presupuesto actualmente: un absoluto desastre. Le hemos 
dicho un montón de partidas que, como usted ha podido 
ver, son un total y absoluto desastre .

Mire, ya sé que ustedes son muy fans de la arquitectura 
bioclimática, de los hogares resilientes, de la sostenibili-
dad energética... –créanme que lo tengo que leer– o de la 
innovación ecológica . Pero ya se lo dije en el pleno pasado, 
la gente no quiere que usted les prometa caviar, . La gente 
quiere comerse un bocata de calamares hoy . Pero no hay 
forma, no hay forma. Quieren tener un techo y poco más.

Y, ¿cómo hace usted frente a esos derechos sociales de la 
gente? ¿Cómo les ayuda con la pobreza energética, por ejem-
plo, conseller? No la he escuchado. Ni en usted ni en ninguno 
de los grupos tan aficionados a hablar de la pobreza energé-
tica, cuando la luz subió un 4 %. Ahora ha subido un 400 % y 
hay 0 euros. Es que Cáritas ha tenido que aumentar el 30 % 
de las ayudas por pobreza energética, y ustedes, 0. Es que 
en la Comunidad Valenciana hay 500.000 personas, un 10 %, 
en riesgo de pobreza energética, y ustedes tienen 0. Es que 
ayuntamientos como Alicante ha puesto 710 .000 euros o el 
de Elche, 582 .000 euros, y ustedes, 0 .

¿Se dan cuenta como todo es mentira, conseller? Los ingre-
sos son falsos y no existen. Y además la gestión es ridí-
cula y el dinero no traspasa el papel y no llega a la gente . Su 
gestión no llega a la gente y no existe. Y por eso, conseller, 
todo lo que ustedes dicen y hacen es mentira.

Gracias, presidenta .

La senyora presidenta:

Muchas gracias, señor Castelló .

Ahora, para concluir, tendrá el señor Illueca 3 minutos en su 
última intervención. Cuando usted quiera, señor Illueca.

El senyor vicepresident segon del Consell i conseller d’Habi-
tatge i Arquitectura Bioclimàtica:

Muchas gracias, presidenta .

Ustedes vienen aquí a desacreditar las políticas públicas de 
la Generalitat valenciana, y en el fondo lo hacen movidos por 
una cosa que el señor Pascual ha reconocido esta tarde, y es 
que ustedes les da igual la política de vivienda. Les da igual, 
a los tres tenores . Les da igual .

Mire, no voy a reiterar aquí los argumentos que ya he dado 
sobre la ejecución presupuestaria, a los que me remito, 
pero sí les daré algunos datos que ante este intento suyo de 
desacreditar las políticas públicas del govern valencià merece 
la pena tener en cuenta .

En el año 2021 las ayudas al alquiler ordinarias y de emer-
gencia contaron con una dotación presupuestaria de 32 
millones de euros, la mayor cifra nunca presupuestada hasta 
los presupuestos de este año .

Hemos rehabilitado el parque público de viviendas con seis 
líneas estratégicas dentro de un plan plurianual que movi-
liza más de 50 millones de euros, a los cuales ahora se van a 
sumar los fondos europeos.

Hemos adquirido más de 500 viviendas por valor de un 
importe superior a 25 millones de euros .

Hemos desarrollado y estamos perfeccionando nuestra 
capacidad de respuesta frente a la capacidad, frente a la..., 
–perdón– frente a la situación de emergencia habitacional, 
creando una unidad antidesahucios, que, a fecha de hoy, ha 
atendido ya 1 .254 casos y que en el año 2021, señorías, en 
el año 2021 ha atendido tres casos al día, tres casos al día .

Y hemos tratado –y lo he dicho antes y lo repito ahora aquí– 
de acercar las políticas públicas a los municipios en mate-
ria de vivienda, con el desarrollo de la red Xaloc. Porque efec-
tivamente, señorías, uno de los problemas de las políticas 
públicas en un estado complejo –señor Pascual, un estado 
complejo– donde hay diferentes niveles administrativos y 
políticos es precisamente la necesidad de coordinar esas polí-
ticas para enraizarlas en el territorio. Y eso a veces conlleva 
que en la ejecución presupuestaria se difiera porque ya no 
depende solo de la conselleria, sino que depende de la impli-
cación de los ayuntamientos. Pero esa es una apuesta firme 
del govern valencià, una apuesta por un federalismo que verte-
bre nuestro territorio, que lo cohesione y que le dé sentido 
frente a la polarización en la que se ve involucrada nuestra 
tierra, muchas veces, entre las grandes urbes y la periferia.

Y, efectivamente, también se ha impulsado la innovación 
ecológica en la construcción, eso que usted tiene que leer 
porque no le suena de ninguna manera . Tres millones de 
euros para el fomento de una construcción sostenible. Eso 
de si a la gente le suena o no, lo diremos en las urnas .

La senyora presidenta:

Muy bien .

Muchas gracias, señor Illueca .

Y con esto termina nuestra tercera comparecencia de hoy, 
que es la del vicepresidente segundo del Consell, le agrade-
cemos su presencia en esta comisión .

Y suspendemos la comisión hasta las seis en punto de la 
tarde, que terminaremos el día con la de la consellera de 
Justicia, Interior y Administración Pública.

Muchas gracias .
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(Se suspén la reunió a les 17 hores i 50 minuts) 
(Es reprén la reunió a les 18 hores i 4 minuts)

Compareixença de la consellera de Justícia, Interior i 
Administració Pública, senyora Gabriela Bravo Sanestanislao, 
per a informar sobre el Projecte de llei de pressupostos de la 
Generalitat per a l’exercici 2022 pel que fa a la seua conselleria

La senyora presidenta:

(Inoïble per raons tècniques)  . . . la consellera de Justicia, la 
señora Bravo, que es la siguiente comparecencia que nos 
corresponde, y hará su intervención de 25 minutos desde 
el estrado, y a continuación tendrán cada grupo 6 minutos 
para intervenir, volverá a tener 15 minutos la señora Bravo 
para contestar a las preguntas anteriores y, por último, 3 
minutos de réplica y cierre de 3 minutos por parte también 
de la señora consellera .

Así que, le damos la bienvenida, señora Bravo, y tiene 25 
minutos para su intervención . Cuando usted quiera, señora 
consellera .

La senyora consellera Justícia, Interior i Administració 
Pública:

Señoras y señores diputados, buenas tardes, bona vesprada .

Comparezco un año más ante esta comisión para presen-
tar los presupuestos de la Conselleria de Justicia, Interior y 
Administración Pública para el ejercicio 2022 .

Hace 12 meses inicié mi comparecencia recordando a todas 
las víctimas de la COVID-19, a sus seres queridos y a todos 
los que seguían luchando contra la enfermedad. Un recuerdo 
que hoy extiendo a quienes han sufrido este año los estra-
gos de la pandemia. Una tragedia colectiva, un drama que no 
podemos normalizar . Por ello, siempre les recordaremos .

Hace un año navegábamos en un mar de incertidumbres, sin 
vacunas, y nuestro escudo protector eran las mascarillas y las 
medidas sanitarias, la prudencia y la corresponsabilidad de la 
ciudadanía . Durante este período hemos centrado toda nues-
tra capacidad política y administrativa para frenar el avance 
de la pandemia, proteger la vida y la salud de las personas y 
sentar las bases para la reactivación económica y social, mien-
tras esperábamos que la ciencia diera con una solución .

Un año después el panorama es bien diferente, la solu-
ción se ha producido, se llama vacuna, tenemos el 90 % de 
la población inmunizada, lo cual nos ha permitido relajar 
las medidas sanitarias y empezar a transitar por una nueva 
normalidad, que hemos de trabajar para que sea mucho 
mejor que la anterior .

Los presupuestos que el Consell ha aprobado para el 2022 
son un símbolo de esa nueva normalidad . Son los presu-
puestos más potentes y expansivos de toda la historia de 

nuestro autogobierno . Están diseñados para avanzar en la 
recuperación económica, fortalecer el escudo social y conso-
lidar la cohesión territorial .

Tenemos la oportunidad de convertir una crisis en un ciclo 
de prosperidad, bienestar e igualdad, y en este contexto 
social las competencias de la Conselleria de Justicia, Interior 
y Administración Pública juegan un papel muy importante . 
Esta crisis sanitaria ha puesto de manifiesto la importancia 
de lo público, pero también ha desvelado sus debilidades y 
sus carencias, que deben ser corregidas, y más aún cuando 
la pandemia ha generado crecientes demandas sociales que 
sólo la administración puede satisfacer. Por ello, la justicia, 
la administración pública y la seguridad se han erigido como 
piezas fundamentales de la arquitectura institucional de 
las sociedades democráticas, donde además su papel en la 
recuperación económica, la transición ecológica o la profun-
dización del estado de derecho es un papel clave, créanme .

Por todo ello, el presupuesto para el año 2022 de la 
Conselleria de Justicia, Interior y Administración Pública se 
ha incrementado en un 16,6 %, importe que asciende a 648 
millones de euros. Son las partidas presupuestarias más 
expansivas de la última década, nuevos tiempos, nuevos 
retos y una mayor dotación económica .

Las partidas presupuestarias de 2022 se alinean con los 
objetivos de las políticas públicas que hemos empujado y 
que hemos ido impulsando desde el año 2015 . Y éstas nos 
van a permitir consolidar el modelo valenciano de justicia, 
más eficiente, accesible, inclusivo y sostenible, un modelo de 
justicia en el que las víctimas seguirán siendo nuestra prio-
ridad, culminar el proceso de modernización y transforma-
ción de la administración pública valenciana y fortalecer las 
capacidades de la Agencia de Seguridad y Respuesta a las 
Emergencias como pilar clave para un marco de convivencia, 
porque sin seguridad no hay libertad .

Señorías, antes de entrar en el detalle de las partidas presu-
puestarias me van a permitir que les anticipe los proyec-
tos más novedosos para el próximo ejercicio . La Generalitat 
ofertará un programa de becas que sirvan de apoyo y estí-
mulo a los aspirantes a juez, fiscal, abogados del estado 
o del cuerpo superior de letrados de la administración de 
justicia, iniciativa que se suma al programa 500 para jóve-
nes opositores a la administración autonómica . Para ello, las 
cuentas de 2022 contemplan 500 .000 euros para cada uno 
de estos dos programas .

Otra novedad para el próximo año es la creación de las 
unidades de peritos contables, que quedarán adscritas a 
las tres fiscalías provinciales para dar apoyo en la labor de 
investigación a los jueces y fiscales en los delitos económi-
cos y aquellos relacionados con la corrupción política. Y para 
ello contamos con una dotación aproximadamente de unos 
200 .000 euros .

Además, vamos a abrir la Oficina de segunda oportunidad en 
cada capital de provincia . A través de este proyecto, dotado 
con 415.000 euros, un equipo de profesionales ofrecerá 
ayuda y asesoramiento a aquellas personas físicas, autóno-
mos o pymes que se encuentren en situación de insolvencia, 
para que, a través de los mecanismos que ofrece la Ley de 
segunda oportunidad, puedan poner en marcha un proyecto 
económico de recuperación de su propia empresa .
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